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Naši dopisi. 
Iz Gorice 12. sept. — Da je bil ravnatelj naše gim

nazije g. Schaffenbauer kar tako na vrat na nos pen-
zijoniran, to je zbudilo pri občinstvu občno pozornost. 
Odstranjen je bil nenadoma, a ne po svoji prošnji, to 
ve vsak, a vendar iščemo vzrokov. Ali je bil premalo 
liberalen? ali premalo energičen o znani že dogodbi, ki 
se j e dotikala profesorjev? Na njegovo mesto poklica
nega ravnatelja Z i n d l e r j a , ki je bil dozdaj v Novem 
mestu, sicer ne poznamo, vendar upamo, da ne bo kak 
velikonemški hudournik. — Našega deželnega zbora za
sedanje j e leto3 prav suho, dolgočasno. Volili so se 
odseki, potem pa so se seje do 9. t. m. prenehale. 

Iz Vipave. — Novega poslanca imamo! Gosp. L a v -
r e n č i č , od preč. gosp. dekana Grabrijana nasvetovan 
in od društva „Slovenije" priporočan, je bil 12. dne 
t. m. izvoljen s 30 glasovi. Priporočanec m l a d o s lo 

v e n s k i Plesnar vjel je celih 6 glasov, in oče M u l e j , 
znani barantač in c. kr. sodnik Vrhniški, pa 2 ; enega 
mu je dal m l a d o s l o v e n s k i kandidat Plesnar, in to 
je spet živ dokaz, da mladoslovenci in najbolj zagri
zeni nemškutarji so si v tesni zvezi. — Pohvaliti pa 
moramo volilce, da so se tako iskreno udeležili volitve, 
kajti razen 8 prišli so vsi, in s tem, da so volili L a v -
r e n č i č a , častno zaupnico dali našemu velezasluženemu 
dekanu G r a b r i j a n u . Slava jim ! 

Iz Ljubljane. (Deželni zbor) se je včeraj po oprav
ljeni slovesni maši začel ob 11. uri. Deželni glavar 
kot zbora predsednik vitez dr. Kaltenegger, vljudno 
pozdravši poslance in še posebej vladnega zastopnika 
viteza Widmann-a v daljnem govoru razlaga delovanje 
deželnega odbora in važnejše predloge, ki jih deželni 
zbor prejme v obravnavo, ter prosivši gospoda vladnega 
načelnika podpore o deželnih potrebah, katero vitez 
W i d m a n n prijazno zagotovlja, sklene govor svoj, de
loma slovenski, s čestitko presvitlemu cesarju, katero 
zbor s slava- in „hoch"-klicem trikrat ponavlja. Ko je 
pričujoči novi poslanec dr. Schrev storil navadno ob
ljubo, je zbor volil dr. P o k l u k a r j a in viteza dr. Z a -
v i n š e k a za r a v n a t e l j a zbornice, dr. G o s t o in 
D e ž m a n a pa za v e r i f i k a t o r j a zapisnikov. — De
želni glavar je h koncu naznanil i6 zboru že danes pred
loženih prediog, vladni zastopnik g. v. Widmann pa 3, 
namreč: načrt postave za v a r s t v o p o l j s k e g a b l a g a , 
za v a r s t v o d i v j a š i n e in pa u r a v n a v o r a z m e r 
m e d d r ž a v o in d e ž e l n i m z a k l a d o m z a o d v e z o 
z e m l j i š č . — Gospoda B r a u n e in J u g o v i c sta do
bila odpust za 2 in 3 tedne. 

Danes je 2. seja. 
— {Velikiposestniki Kranjski) so volili 14. t. m. v 

državni zbor namesto odstopivšega barona Apfaltrerna 
gosp. L a n g e r j a in v deželni zbor namesto umrlega 
grofa Auersperga gosp. E d v a r d a S c h a f f e r j a , graj-
ščaka iz Vinje gorice pri Trebnjem. Gosp. baron Ap-
faltrern se je kesal svoje odpovedbe in bi bil rad zopet 
voljen v državni zbor, pa — ni šlo. 

— (Gosp. župnik Lovro Pintar}, ki se je zarad bo-
lehnosti podal v pokoj, se je te dni o d p o v e d a l tudi 
deželnemu poslanstvu. Za okraj Radolški bo tedaj nova 
volitev. Kako izvrstno razumne volivce ima Gorenska 
naša stran, videl je svet z začudenjem pri volit vi grofa 
H o h e n w a r t a v državni zbor. To isto bodo pokazali 
gotovo sedaj pri volitvi poslanca v deželni zbor in bodo 
enoglasno volili onega, ki ga jim bodo njihovi stari pri
jatelji in rodoljubi priporočili, ne brigaje se za brezver-
sko trobilo m l a d o s l o v e n s k o „Narodovcev", pa tudi 
za trobilo n e m č u r s k o „Tagblattovcev", ker imajo 
skušenj dovolj, v koliko stiskah se Gorenci nahajajo po 
oni družbi, ki se „Industriegesellschaft" imenuje. — Po 
razgovoru političnega društva „Slovenije" z merodajnimi 
rodoljubi Gorenskimi bodo „Novice" brž oklicale moža, 
ki naj ga volijo v deželni zbor namesti za domovino za
služenega gosp. P i n t a r j a . Kakor slišimo, bo volitev 
še le 10. oktobra meseca zato , ker se imajo nekateri 
v o l i l n i m o ž j e (Wahlmanner) na novo voliti. Ako 
se to res zgodi, naj prijatelji naši pazijo, da se volijo 
pravi možje. 

— V poslednji seji z b o r n i c e k u p č i j s k e i n 
o b r t n i j s k e j e prišel v obravnavo prečudni predlog 
D u n a j s k e zbornice kupčijske: naj se iz k a t o l i š k e 
p r a t i k e i z b r i š e j o v s i p r a z n i k i in prestavijo na 
nedelje. Misli, kar koli hočeš o p r a z n i k i h : ali si kot 
klerikalec za-nje ali kot liberalec zoper nje, — to vendar 
mora vsak človek, ki se ni s pametjo skregal, spoznati, 
da taka Č i s t o c e r k v e n a r e č n e s p a d a v p o d 
r o č j e kupčijskih in obrtnijskih zborišč, ki imajo pac 
druzih reči na kupe, ki naj bi jih obravnovale trgovini 
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in obrtniji na korist in dobiček. Zato je bil edino ko
rekten predlog gosp. H o r a k a , ki je šel na to, da zbor
nica Ljubljanska prestopi na dnevni red o tem predlogu, 
to je , da ga položi „ad acta". Al čuda! tudi Ljubljanska 
zbornica je hotela po predlogu gosp. A l e k s a n d r a 
D r e o - t a pokazati, da je liberalna, in da pleše, kakor 
jej Dunajska gode! Na posled se je vendar tudi gosp. 
D r e o premislil, rekši, da je on le za to, da se odpra
vijo tako imenovani s o p r a z n i k i (kmečki prazniki). 
Kaj pa gosp. D r e o še tega ne ve, da sopraznikov ni v 
nobeni pratiki, da jih po tem takem odpravljati ni treba 
in da se tudi z nobenim vladnim ukazom pobožnemu 
ljudstvu prepovedati ne dado. 

— {Veliki sejm Ljubljanski) bil je prav majhen, 
ne veči kakor navadni tržni dan. Kupca povsod malo; 
goveje živine pripeljali so malo, morebiti zarad dežev
nega vremena prejšnji dan, cena jej je bila malo viša 
kakor prejšnji sejm; konj , posebno kobil z žebeti bilo 
je veliko, cena jim visoka. Č e b e l a r j i pred mostom 
so postavili ceno m e d u po 16y2 do 17 gold. cent. 

— Iz gotovih virov slišimo, da žitni trgovci na 
O g r s k e m nočejo vkljub dobre letine nič odjenjati od 
prenapete žitne cene. Mislijo mar, da bode dragina večna? 
ali ne vedo, koliko žita bode iz Ruskega letos prišlo v 
Avstrijo ? 

— (»Slovenec") je bil v 6 dneh dvakrat po naši 
vrli policiji konfisciran. Prvič ga je zadela težka roka 
državnega pravdnika zavoljo tega, ker je v vvodnem 
članku ugibal, zakaj li j e bil g. P a j k , čegar koristno 
delovanje za deželo našo je znano, tako nenadoma od
pravljen od deželne komisije za vravnavanje davka. 
Včeraj so ga pograbili zato, ker je odgovarjal na strast-
nost in prav b e r o l i n s k o bahanje „Tagblattovo" zarad 
„zmage" nemčurskega elementa v Ljubljani pri zadnji 
volitvi za deželni zbor. Nam se čudno zdi , kako da 
državni pravdnik in policija Ljubljanska ne pustita ni
česar pisati, kar vladi in nemčurski stranki ni slavna 
pesem; še bolj čudimo se pa temu, da — kakor se po 
včerajšnji konfiskaciji lahko sklepa — tudi Ljubljan
skega „Tagblatta" ne puste kampljati. Ali se res o 
c. kr. u r a d n i k i h ne sme nič priobčiti, kar je graje 
vredno? Mi smo zvedeli namreč po pričah, ki so pri
pravljene s prisego pritrditi , da je c. k. uradnik gosp. 
Z ^ e g l e r pri zadnji volitvi ključarju Dolharju r eke l : 
,,Ce ne volite dr. Schreva, ne dobite od magistrata, pa 
tudi od drugih ljudi, katere jaz poznam, ne enega dela 
več." Ta gospod Ziegler je mesten svetovalec in sicer 
v s t a v b e n e m o d s e k u , toraj ima pri oddajanju dela 
odločilno besedo. Vrli gosp. Dolhar pa se ni dal vstra-
šit i , marveč je volil dr. Moše ta. Ali je tako straho-
vanje volilcev p rav , je li lepo in se strinja s službo 
c. k. u r a d n i k a ? Ali se to tudi ne sme grajati? Naj 
odmeri slavna policija meje , do katerih smejo iti slo
venski listi v pisavi, kajti če gred6 za „Tagblattom", 
pridejo v policijske klešče. Tedaj, kako daleč slovenski 
listi, kako^ daleč „Tagblatt"? 

— (Čitalnica naša), če vojaško godbo dobi, na
pravi prihodnjo nedeljo veliko muzikalno veselico z lo
terijo na korist D o l e n j c e m po toči poškodovanim in 
pa pogorelcem Vrhniškim. 

— (Dramatično društvo) je imelo preteklo soboto 
svoj občni zbor , pri katerem je bil izvoljen gosp. J . 
M u r n i k za predsednika; gosp. G r a s s e l l i se je temu 
poslu odpovedal. Ravno tako sta stopila iz odbora 
dr. Z a r n i k in dr. V o š n j a k , boje, ker tu ni za nju 
ne dobička ne slave. Prav tako, da se je odbor pono
vil ; vsaj zadnja dva gotovo nista bila društvu na ko
rist. Nas pa veseli, da sta vsaj v tem ubogala nas, ki 

smo jima že davno rekli, da so taki strastni ljudje vsa
kemu društvu na kvar. Nadjamo se , da bo novo vod
stvo društva bolj se brigalo za njegov napredek, ko 
prejšnje, in nam konec leta ne izkazalo 1300 gold. pri-
manjkljeja. 

— (Zahvala,) Dramatičnega društva odbor, skle-
nivši nabiro za pokritje društvenega deficita, i z r e k a 
s t e m s v o j o n a j s r č n e j š o h v a l o v s e m č a s t i t i m 
p. n. d o m o l j u b o m , k a t e r i so p r i p o m o g l i , da 
s e j e t a n a b i r a t a k o č a s t n o i z v r š i l a . Potrje-
valne listke o sprejetih novcih bodo sprejeli vsi častiti 
p. n. darovalci še posebej. 

O d b o r d r a m a t i č n e g a d r u š t v a . 


